
Referat fra partnerskabsmøde den 5/11 2024 kl. 16-18  

Sted: Karens Minde Kulturhus, Frokoststuen, 1. sal 

Deltagere: Jaris Bigler (Københavns Naturskole), Hanne Bierring (Kgs Enghave Lokaludvalg), 

Chrisser Torben Christensen (Fårelauget/Børnenes Dyremark), Laura (Børnenes Dyremark), Lars 

Michael (Sydhavnscompagniet), Ole Damsgaard (Danmarks Naturfredningsforening), Jens Galby 

(By & Havn), Lone Ørskov (Sydhavnstippen Naturpleje), Claus Andersen (Grøn Agenda 

Sydhavn), Nina Svane-Mikkelsen (Grøn Agenda Sydhavn), Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 

Lokaludvalg), Eibhlin Caimbeul (Sekretariatet for Kgs Enghave Lokaludvalg).  

 

Afbud: Marie Storr-Paulsen (Børnenes Dyremark), Erik Schjønning (Sydhavnstippen Naturpleje) 

 

Dagsordenspunkt Formål Referat 

1. Valg af ordstyrer og referent 
 

  
Ordstyrer: Jaris 
Referent: Eibhlin 
 
 

2. Godkendelse af dagsorden 
 
 

 Godkendt.  

3. Opfølgning på borgermødet d. 

24/9. Se vedhæftede borgerinput 

og referat vedhæftet. 

 Generelle bemærkninger:  
 
Positivt med så mange fremmødte 
på trods af, at det pressede tiden. 
Sidste borgermøde var der kun én 
borger, der dukkede op. Stor 
forbedring med i alt ca. 65 deltagere 
denne gang. 
 
Der var en oplevelse af, at der var for 
lidt plads/rum til at dele synspunkter.  
 
Der skulle have været sat mere tid af 
til workshoppen. 
 
Godt med konkrete svar fra eksperter 
omkring gængse bekymringer. 
Anders Adams (Gladsaxe kommune) 
gjorde det særligt godt. Gik ind til 
benet med konkrete udfordringer. 
God til at aflive myter med sin 
praktiske erfaring. God kombination 
med det teoretiske fra Natur360. 
 
Godt med detaljeret referat. God 
skriftlig opsamling på borgerinput. 
 

a. Sammenlægning af folde  Chrisser (Børnenes Dyremark):  

• Sporudvidelsen kommer til at 
medføre øget trafik på stien 
tværs gennem Tippen 
(tværstien). Taler mod 
sammenlægning af folde. 



• For at styrke biodiversiteten 
er det godt at blomstrende 
urter får lov at passe sig selv 
om sommeren. Godt at der 
ikke er dyr om sommeren. Det 
gælder vel uanset om det er 
får eller andre græssere? 

o Svar fra Jens Galby 
(By & Havn): Rent 
fagligt: Får går 
målrettet efter 
blomster, da de er 
topgræssere. Andre 
dyr har andre 
græsningsstrategier.  
 

Jens Galby (By & Havn): 

• Så længe der er får derude, 
giver det ikke mening at slå 
foldene sammen. 
 

Hanne Bierring (Kgs Enghave 
Lokaludvalg):  

• Folk er nervøse for, at det ikke 
bliver en naturlighed at gå på 
Tippen.  
 

Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): 

• Det strittede i alle retninger 
på borgermødet. Indhegning 
kommer meget an på, hvad 
man vil. 

• Lokaludvalget synes Tippen 
skal være adskilt i to folde, så 
længe der går får.  

• Anders Adams havde lavet et 
alternativt forslag, som folk på 
mødet ikke var interesserede 
i.  

Ole Damsgaard (DN):  

• Der er et tidsperspektiv. 
Jernbanebyggeriet giver 
nogle særlige vilkår, og derfor 
kan der være nogle rent 
adgangsmæssige/stimæssige 
argumenter for, at man ikke 
laver om på det lige nu. Vi må 
stadig have et mål for, hvad 
man vil på længere sigt. Er 
det nuværende tilstand man 
ønsker om 10-20 år? Hvis det 
er en anden tilstand, må der 
skrues på noget. Evt. nogle 
forsøg/skridtvise tiltag.  

Hanne Bierring:  

• Svært at adskille dette punkt 
fra de andre punkter. 



Afhænger for eksempel også 
af dyresammensætning.   

 
 

b. Tilskudsfodring  Chrisser (Børnenes Dyremark): 

• Praksis lige nu: Forsøger at 
tilskudsfodre så lidt som 
muligt.  

• Dyrlægen tog bestik af dyrene 
i vinters. Der var nogle få får 
og alpakaer, der skulle 
tilskudsfodres lidt. Alpakaerne 
får en håndfuld tilskudsfoder.  

Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): 

• Stor styrke at Chrisser var der 
til at give status på 
borgermødet 

• Der var fine snakke om 
hvorvidt dyrene sultede, når 
de gnavede bark, hvilket jo er 
en myte, der var positivt at få 
aflivet.  

c. Ændring af dyrebesætning  Hanne Bierring (Kgs Enghave 
Lokaludvalg:  

• Fårene har gjort det godt. De 
blev ansat til at fjerne 
bjørneklo, og det har de gjort.  

• Godt med geder derude. De 
er blevet taget godt imod.  

• Det er voldsomt at begynde 
med køer og heste, men 
gederne er faldet godt ind.  

Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): 

• Generelt var folk mindre 
nervøse end forventet.  

• Ikke plads til meget debat på 
mødet. En anden gang skal vi 
have mere tid til debat.  

 
Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): 

• Fagligt spørgsmål om 
området var for lille, hvilket 
Anders fik klart afværget. 
Området er dobbelt så stort 
som i Gladsaxe.   

Chrisser (Børnenes Dyremark): 

• Børnenes Dyremark magter 
ikke køer og heste, men kunne 
godt tænke os at være med til 
at styrke biodiversiteten ved 
at sætte flere geder derud og 
sænke antallet af får.  

Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): 

• Lokaludvalget er imod, at der 
sættes store græssere ud på 



Tippen på nuværende 
tidspunkt. Store 
anlægsprojekter 
(sporudvidelse, 
skybrudssikring) er ikke i 
overensstemmelse med store 
græssere.  

• Hvis det skal være heste, så 
skal det undersøges hvordan 
samspillet er mellem vilde 
heste og rideheste. Det skal vi 
huske, hvis vi går videre med 
at diskutere heste.  

• Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): Anders nævnte 
faktisk: Erfaring fra udlandet 
med rideheste og vilde heste, 
så det udelukker ikke 
umiddelbart, at det godt kan 
lade sig gøre med vilde heste 
på Tippen. 

 
Hanne Bierring (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): 

• Støjpåvirkning på køer 

• Hvis en ko ikke opfører sig 
som man vil have, så skal den 
aflives. Hvor går grænsen for 
hensigtsmæssig adfærd? 

• Ole Damsgaard (Danmarks 
Naturfredningsforening): 
Anders nævnte, at der er 
meget støj i Gladsaxe 
(herunder eksempel med 
nytårsaften), som de vænner 
sig til.   

• Jens Galby (By & Havn): Når 
en ko bliver skræmt, søger de 
ind midt på folden. De bliver 
ikke opsøgende eller 
aggressive. De trækker sig 
sammen i en klump. De kan 
sagtens gå i meget støjtunge 
arealer uden at det udgør 
problem. Det er ikke dér, 
kvæg er aggressive. Der er 
andre hensyn at tage, hvis de 
har kalve. 

 
Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole):  

• Anders er en god ressource, 
som vi burde overveje at 
bruge igen.  

 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn):  

• Der er nogen mennesker, der 
vil være bange for at møde en 



ko. Det skal selvfølgelig tages 
alvorligt.  

 
Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): 

• Folk var generelt bekymrede 
på andres vegne.  

d. Andet  Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): 

• Efterlyst på borgermødet: Der 
forsvinder for meget krat. 
Man skal kunne gå på 
opdagelse derude.  

Jens Galby (By & Havn): 

• Sydhavnstippen er 
karakteriseret som overdrev, 
hvor der begrænset trævækst 
(tjørn, slåen, mirabelle). Vi ser 
dog rigtig meget pil. Det 
hører ikke hjemme i overdrev. 
Der ligger et skisme i, at der er 
meget trævækst, men også en 
forpligtelse til at fastholde 
den naturtype, den er 
karakteriseret som (den skal 
gerne bibeholdes set fra 
grundejers side). 

Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): 

• Der bliver arbejdet mest med 
veksler og dyrestier på 
Nordsiden. Det er fortsat 
muligt at gå sig "vild". Der skal 
selvfølgelig være krat. Vi 
arbejder efter "gamle 
plejeplan" s. 36-37 

• Der manglede på 
borgermødet en drøftelse 
om, hvad naturtyper er, og 
hvad de kan.  

 

4. Evaluering: Geder  Chrisser (Børnenes Dyremark): 

• Gederne afklimatiserede sig 
på Dyremarken. De kom ud på 
Tippen 1. april. Det vi kan se 
er, at de går op og nipper i 
næsten to meters højde. De 
har spist meget bark her på 
det sidste. De går meget på 
guldregn. De spiser 
bjergrørhvene. Umiddelbart 
gør de det godt.  

• Ift. Udbrydertrang: De kan gå 
over færistene. Der var en 
periode, hvor de brød meget 
ud. Nu er de på den sydlige 
del. Der er ingen færiste, så 
nu må vi se, hvordan det 
forløber sig. Forsøg med 



forskudt hegn på færiste. Der 
skal findes på alternativ, når 
de skal tilbage på nordsiden. 
Der har været et enkelt uheld 
om natten med tiltag på 
færise. En af årsagerne til, at 
de ville ud var, at HOFOR tog 
deres yndlingsplads.  

 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn):  

• Har set en person give mad til 
at lokke gederne ud af 
indhegningen.  

 

a. Idé fra Sydhavnstippen 
Naturpleje om Geder og 
Gyldenris. Se vedhæftede 
forslag.  

 Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje) præsenterede forslaget.  
 
Chrisser (Børnenes Dyremark): 
Meget fint forslag. Kan vi godt finde 
ud af. Vi kunne evt. også have 
Dyremarkens heste i mobile folde.  
 
Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje):  

• Man kunne starte med et par 
timer ad gangen. 

 

• Gedetypen: Der er ikke lanolin 
i ulden på Mohair-geder. 
Derfor bliver de sjaskvåde. De 
har brug for læ.  

 
Jens Galby (By & Havn): 

• Man kunne overveje at flytte 
får ud i mobile folde i stedet 
for geder. 

• By & Havn vil gerne stå for at 
skaffe mobile folde.  

 
Det blev besluttet, at der arbejdes 
videre med idéen i Børnenes 
Dyremark / Fårelauget.  
 
Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): Ville være godt med 
låsesystem på de mobile folde. 
 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): God idé at bruge får i de 
mobile folde frem for geder.  
 

b. Forslag fra Claus Andersen 
(Grøn Agenda Sydhavn): 
Får/alpakaer der skal 
tilskudsfodres i en periode, 
flyttes væk fra Tippen i den 
periode 

 Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn) præsenterede forslaget.  
 
Chrisser (Børnenes Dyremark): Der 
var fire eller fem baller hø. 80 % af 
det var bynke. Det lå bare derude. Vi 
minimerer det næste år.  



 
Laura (Børnenes Dyremark): Vi 
ønsker grundlæggende ikke at give 
dem tilskudsfoder.  
 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Der skal ses på en mere 
restriktiv måde at tilskudsfodre ifølge 
Natur360.  
 
Chrisser (Børnenes Dyremark): De 
kan håndfodres.  
 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Vi er enige om, at det kun 
er de få får, der har brug for 
tilskudsfodring, der bliver fodret? 
 
Chrisser (Børnenes Dyremark): Ja.  
 
Laura (Børnenes Dyremark): Tager 
den op i Børnenes Dyremark vedr. hø.  
 
Jens Galby (By & Havn): 
Tilskudsfodring kan være en dårlig 
idé. For det første, giver det 
næringsberigelse til jorden, når vi 
tilskudsfodrer. Vi vil gerne have 
næringsfattig jord. Det andet er, at 
tilskudsfodring om vinteren er 
ligesom at give børn slik. Med det 
sagt, skal dyrenes holdes ved godt 
huld. Vi kan ikke bære en større eller 
mindre dyreværnssag.  
 
Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): Kan det lade sig gøre at 
flytte dem til Børnenes Dyremark, når 
de skal tilskudsfodres? 
 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Kunne se at fårene 
opholdt sig hvor de blev fodret i ca. 
14 dage efter.  
 
Laura (Børnenes Dyremark): Ja, det 
ville kunne være en løsning. 
Børnenes Dyremark tager det op 
internt.  
 
Det blev besluttet, at det kommer på 
som punkt til næste 
partnerskabsmøde.   

5. Ny plejeplan   

a. Se indspil fra Lone Ørskov 
vedhæftet.  

 Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): Kan vi få lavet 
professionel vurdering af 
jordbundsforhold, særligt hvis der 
skal tungere dyr derude? 



 
Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): Mener at 
jordbundsforholdene var en del af 
grunden til det oprindeligt blev 
anbefalet at have får. Er der taget 
stilling til dette ift. anbefalingerne fra 
Natur360? 
 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Fårene kom der 
oprindeligt kun pga. bekæmpelse af 
bjørneklo.  
 
Jens Galby (By & Havn):  

• By & Havn tager en 
besigtigelse af steder.  

• Der bør laves en plejeplan. 
Evt. en kortsigtet plejeplan.  

 
Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje):  

• Det er vigtigt, at vi får lavet en 
statusrapport på Tippen. 
Herunder invasive planter 
osv.  

 
Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): Vi har både rapporten 
fra Natur360 og Året der gik-
orienteringer ift. tilstand. 
 
Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): Kunne være godt med 
statistik på invasive arter.  
 
Ole Damsgaard (Danmarks 
Naturfredningsforening): Er enig i at 
det er klogt at lave en plejeplan. Det 
behøver måske bare at være tre sider.  
 
Lars Michael (Sydhavnscompagniet): 
Hvis der ligger en plan, så kan vi nok 
få langt mere indflydelse på Tippen i 
fremtiden.  
 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Enig. Den skal være kort. 
Max tre sider. Vi arbejder efter 
plejeplan i sommerfugleengen. Det 
er det eneste sted på Tippen, hvor 
der rent faktisk bliver arbejdet for en 
plejeplan lige nu.  
 
Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): Det har hele tiden været 
planen. Vi skal have udstukket en 
proces. Evt. nogen der kommer med 
et udkast.  



 
Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): Naturplejegruppen laver 
ikke histen-pisten pleje, vi forholder 
os til den nuværende plejeplan.  
 
Der var enighed om, at 
opfølgningspunkterne, som Lone 
havde sendt ind, skal med i det videre 
arbejde med plejeplan for Tippen. 
 
Det blev besluttet, at der afholdes et 
ekstraordinært møde i marts om 
plejeplan.  
 
Der blev nedsat en arbejdsgruppe 
med en repræsentant fra 
Dyremarken (Børnenes Dyremark 
melder tilbage), Lone, Jaris, Claus, 
Ole, og Eibhlin som tovholder. Jens 
på cc.  
 

6. Affald på Tippen. Se vedhæftede 
idé fra Sydhavnstippen Naturpleje 

 Lone præsenterede forslaget.  
 
By & Havn afviste forslaget omkring 
toilet/muldtoilet. Jens kigger 
nærmere ned i biffybags, og om det 
er muligt med en affaldscontainer til 
disse.  
 
Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): Mulige fraktioner kunne 
være: Plast og metal.  
 
Chrisser (Børnenes Dyremark): Det 
er svært, fordi publikum smider alt 
muligt derned. Det er ikke voldsomt 
meget metal og jern. Vi kører det selv 
over på genbrugscenteret, når vi 
finder noget.  
 
Jens Galby (By & Havn): Lige nu sker 
der det, at det ender ude på ARC i et 
stort hul. By & Havn er nu omfattet af 
EU ESG lovgivning. Dansk lovgivning 
siger pt, at der kun skal sorteres i to 
fraktioner i det offentlige rum (rest 
og hård plast).  
Vi vil gerne komme og hente affald 
efter behov. Vi arbejder på at få KK til 
at sige ja til, at By & Havn kan komme 
med i affaldsudbud, så det kan 
komme til et sted, hvor det bliver 
sorteret.  
Jens vil gerne finde et bedre system, 
men har ikke de vise sten.  
Kommer gerne og henter større 
portioner. By & Havn er alligevel på 



affaldsrute på Bådehavnsgade et par 
gange om ugen.  
Det skal være sorteret inden dog.  
 
Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): Vi skal ikke dø i at gå 
efter det perfekte. Kan vi prøve nogle 
ting af? 
 
By & Havn undersøger muligheden 
for en beholder til metal med lås på. 
Det blev besluttet, at de i så fald skal 
stå ved de andre containere.  
 
By & Havn har ikke maskinel til at 
tømme glascontainere. Undersøger 
en anden løsning. Kom gerne med 
forslag.  
 
Plast ift. natur ville også være godt. 
Jens Galby undersøger.   
 
Claus. Er det er problem, at 
metal/plast er fyldt med jord? 
 
Jens Galby (By & Havn): Nej. Det skal 
skylles alligevel.  
 
Evalueres på næste 
partnerskabsmøde.  
 

7. Naturguider på Tippen Status fra 
Lone og 
Jaris 

Der er pt. ca. 6 personer. Forløbet 
fortsætter til foråret (med fokus på 
urteflora og insekter). Der er flere, 
der gerne vil være med på andre ting 
også.  
 
Lone har indsamlet tekster fra Claus, 
Dyremarken og Naturplejegruppen 
om mennesker og dyr på Tippen.  
I kontakt med Jes på Amager 
Naturcenter. Her er der også gratis 
kursus.  
 
Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): Vi skal kigge på, om de 
kan få lov til at bruge Naturskolen. 
Jaris og Eibhlin undersøger det. 
Herunder ift. forsikring.  
 
Jens Galby (By & Havn): Der må ikke 
tages imod penge.  
 
NB! Der er stadig plads til folk på 
holdet.  
 

8. Midtvejsevaluering af arbejdsplan. 
Hver november i ulige år 
udarbejder partnerskabet en 

 Jaris Bigler (Københavns 
Naturskole): Overordnet set et 
velfungerende partnerskab.  



arbejdsplan for de kommende to 
kalenderår, og denne evalueres 
midtvejs. Partnerskabets gældende 
arbejdsplan løber fra 2023 – 2025. 
(se bilag) 

 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Kan vi få det rettet til 
bekæmpelse af invasive OG andre 
problem-arter, da det ikke kun er de 
invasive. Dette blev vedtaget.  
 
Jens Galby tilbød internt 
afbrændingskursus i foråret 2025. 
Hvis der er andre interesserede, må 
de gerne være med. Max 10 
mennesker dog. Bliver henover en 
weekend eller efter vejret. Forløber 
sig over tre dage.  
 
Chrisser er hovedansvarlig og 
planlægges efter, at han skal kunne 
deltage.  
 
Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): Dem der vil stå for det 
på Tippen fremover, vil have førsteret 
til kurset. Dette blev vedtaget.  
 

9. Nyt fra By & Havn (10 min) 
 

 Jens Galby (By & Havn): Har t.o. 
deltaget i seminar om, hvordan 
kystlandskaber udvikler sig med 
afsæt i Lynetteholmen-projektet. 
Jens repræsenterede 
Sydhavnstippen. I år 2030/2040 skal 
der laves kunstig kystlandskab på 
Lynetteholmen. Deltagende var KK, 
diverse rådgivere og By & Havn.  

• Ole Damsgaard (Danmarks 
Naturfredningsforening): 
God idé at se på selvgroede 
arealer frem for at lave kunstig 
beplantningsplan. Altid bedre 
at lade naturen udvikle sig 
selv.  

• Jens Galby (By & Havn): De 
vælger nok at lave en start. 
Skovfyr, havtorn mv.  Vi er 
ikke der ift. selvforvaltning 
endnu.  

 
By & Havn har fået en 
borgerhenvendelse, som går på 
dyrehold. By & Havn blev heri 
angrebet moralsk og etisk for ikke at 
sikre dyrevelfærd. Svarede at By & 
Havn ikke har ansvar for dyrene, og at 
man skal henvende sig til Børnes 
Dyremark.  

• Giv Jens Galby (By & Havn) 
et praj, når der er noget værd 
at vide om dyrene, så han kan 
være på forkant med sådanne 
henvendelser. Hvis der for 



eksempel er et dyr med et 
brækket ben eller lignende.  

 
Nina Svane-Mikkelsen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Der har været chikane-
agtige kampagner drevet på SoMe 
ift. Molsbjerge. Måske tænke 
langsigtet ift. at hindre det.  
 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Børnenes Dyremark står i 
første linje. Vi skal selvfølgelig bakke 
op omkring dem. Det er vores 
oplevelse, at de gør, hvad de kan. Det 
skal vi kommunikere til folk både i 
virkeligheden og på sociale medier.  
 
Hanne Bierring (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): Der er en retorik 
omkring dyr, som om de er kæledyr. 
Det er de ikke.  
 
Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): Vi skal støtte op om 
hinanden. Dilemma: Vi har eksotiske 
dyr derude, som er et dilemma. Flere 
udtrykte på borgermødet et ønske 
om ikke at have en zoologisk have 
derude; dog de eksotiske dyr 
tiltrækker bybefolkningen, de 
kommer for at se på dyrene. Når 
mennesker tilgodeses på Tippen og 
besøger området, kommer der et 
vigtigt argument for ikke at bygge.   
 
Der var enighed om, at Tippen Syder 
bakker op om hinanden, når der 
kommunikeres både i virkeligheden 
og digitalt jf. adfærdskodeks. 
 

10. Året der gik-orienteringer. Se 
vedhæftede. 

 

  

11. Borgerhenvendelse: Tilgængelighed 
på Tippen. Se vedhæftede.  

 Jens Galby (By & Havn): Der er en 
årsag til, at lågerne klapper den vej, 
og det er, at dyrene ikke skal kunne 
komme ud. Vi kommer ikke til at 
ændre på hegnene, da der ikke er 
økonomi til at lave elektroniske låger.  
 
Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): Er det muligt at lave 
noget mekanisk med en snor, så man 
kan åbne den indefra? 

• Jens Galby (By & Havn): Har 
ikke umiddelbart et godt bud 
på sådan en løsning. Forslag 
er velkomne.  

 



Det blev besluttet, at det tages op 
igen, hvis der i fremtiden ændres på 
hegnet på Tippen.  
 
Lone ville tilbyde en guidet tur til 
borgeren, hvor hun åbnede lågerne. 
Lone svarer borgeren.  
 

12. Evaluering af teaterprojekt: 
Solastalgia 

 Lone Ørskov (Sydhavnstippen 
Naturpleje): Erik har assisteret med at 
skære hø og arbejde med dem i det 
daglige samt har haft den løbende 
kontakt. Når man beslutter sig for at 
sige ja, kan man have en 
kontaktperson til det praktiske på 
stedet. Der kan være brug for praktisk 
afklaring undervejs.  
 
Overordnet gik det godt med 
teaterprojektet. Rafterne er 
efterfølgende gået til Ellebjergs 
skoles skolehaver. Der er en smule 
træ i Naturskolen også.  
 
 

13. Tilladelse til projekt af Sydhavn 
Teater. Se vedhæftede ansøgning + 
mail 

 Der var enighed om at give tilladelse 
til projektet.  
 
Fint tiltag at inddrage lokalhistorisk 
arkiv. Der er noget interessant i at 
løfte niveauet for Tippens historie.  
 
Vi er glade for, de vil bruge området.  
 
Tippen Syder vil gerne høre om den 
viden, der kommer ud af det.  
 
Der må ikke tages imod betaling.  
 
Opfølgende spørgsmål: 

• Skal de bruge Naturskolen? 
 

14. Status fra 
kommunikationsarbejdsgruppe 

 Sydhavnstippen Naturpleje står på 
Google Maps kortet. Kan være 
misvisende ift. resten af Tippen 
Syders aktører.  
 
Jens Galby (By & Havn): 
Partnerskabet Tippen Syder bør stå 
på Google Maps med links til alle 
partnere. Evt. til fælles FB-side.  
 
Kommunikationsarbejdsgruppe 
arbejder på at få det ændret.  
 

15. Navngivning af områder på Tippen. 
Se forslag fra Sydhavnstippen 
Naturpleje vedhæftet. 

 Det blev besluttet, at Claus, Nina og 
Lone udarbejder forslag til 
kaldenavne og deler med Tippen 
Syder til godkendelse pr. mail.  



 
Der skal indgå drøftelse om: 

• Hvad er principperne? 

• Hvad skal navnene kunne? 
 

16. Hundeløbegård på Tippen  Hanne Bierring (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): Ove har lovet, at der 
kom en hundegård af samme 
størrelse som den nuværende, når 
der byudvikles på Bådehavnsgade 
Syd. Er det stadig gældende?  
 
Jens Galby (By & Havn): Det er 
noteret. 
 

17. Evt.  
 

 Chrisser (Børnenes Dyremark): Har 
et forslag til at gøre overgangen fra 
Tippen mere sikker ved HOFORs 
byggeprojekt. Kræver at færisten 
flyttes.  
 
Ole Damsgaard (Danmarks 
Naturfredningsforening): Det kan 
godt være paragraf 3 område, 
selvom det ikke er fredet. Det bør 
tjekkes op, før man ændrer på færist 
eller lignende.   
 
Det blev besluttet, at Chrisser 
kontakter HOFOR mht. dette.  
 
Ann Vikkelsø (Kgs Enghave 
Lokaludvalg): 
Miljøkonsekvensrapporten for 
sporudvidelsen er i offentlig høring. 
Der er borgermøde på Scandic 
Sluseholmen d. 27. november kl. 17-
19.  

• Jens Galby (By & Havn): By & 
Havn er høringsberettigede. 
Send gerne input til 
høringssvar.  

 
Claus Andersen (Grøn Agenda 
Sydhavn): Må vi sætte infotavle op 
ved indgang til Sommerfugleengen? 

• Det blev besluttet, at det 
sendes forbi 
kommunikationsgruppen 
først.  

 

Referater, arbejdsplan, samarbejdsaftale, adfærdskodeks m.v. ligger online:  

Partnerskabet Tippen Syder | Kgs. Enghave Lokaludvalg (kk.dk) 

 

 

https://kongensenghavelokaludvalg.kk.dk/Tippensyder

